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سخنگوی قوه قضائیه خبر داد

 دستگیری ۱۴ نفر
 در پرونده متروپل

  متهم به آزار بازیگران شاکی شد
قضائیه  قوه  سخنگوی  ملی:  آرمان 
گفت: کسانی که ممکن است در حادثه 
متروپل قصور یا تقصیر کرده باشند دستگیر 
شدند.  دستگاه قضایی با همکاری ضابطین 
دادگستری اقداماتی را با رعایت موازین 
انجام دادند و ۱۴ نفر از افرادی که تشخیص 
داده شد، مقصر حادثه هستند بازداشت 
شدند. شهرداران سابق و اسبق ۴ نفر بودند 
و کسانی که مسئول حوزه نظام مهندسی 
در شهرستان بودند دستگیر شدند. مسعود 
بازداشتی های  اینکه  درباره  ستایشی 
حادثه متروپل آبادان چه کسانی هستند 
و پرونده شان در چه مرحله ای است؟ گفت: 
در ساعت ۱۲ و ۴۵ دقیقه تاریخ دوم خرداد 
۱۴۰۱ اطلاع دادند که این حادثه در شهر 
آبادان رخ داده شده است و ساختمان ۱۱ 
طبقه متروپل ریزش کرد و در یک وضعیت 
ناایمنی باقی ماند. اهم اظهارات سخنگوی 

قوه قضائیه را در ادامه می خوانید:
 هر تصمیمی که نسبت به قاصران این 
حادثه گرفته شود، به موجب قانون خواهد 
بود. قرارهای صادره هم متناسب با جرم 

مرتکب شده، بوده است. 
  اعضای دولت قبل و دولت فعلی کلیه 
اموال خود را برای ریاست قوه قضائیه ارسال 
و نسبت به اعلام اموال دارایی اقدام کرده اند. 
براساس آخرین آمار ۸۰ درصد این قانون در 

قوه قضائیه اجرایی شده است. 
  سوءاستفاده جنسی از بازیگران که 
در فضای مجازی مطرح شده بسیار تلخ و 
تاسف بار است اما متأسفانه وجود دارد و 
کسانی مطرح می کنند که از ناحیه کسان 
دیگر مورد تعرض واقع شدند. دستگاه 
قضائی براساس مقررات اگر شکایتی صورت 
گرفت ورود می کند و می توانند در مقام 
طرح شکایت کیفری آن را مطرح کنند و اگر 
شکایت صورت گرفت ما رسیدگی می کنیم. 
تا روز گذشته شکایتی مطرح نشده بود اما 
امروز با طرح شکایتی از طرف مقابل نسبت 
به کسانی که این موضوع را اعلام کردند 
مواجه شدیم و شاکی خواستار تعقیب فردی 

که آن را اعلام کرده شده است. 
 در حادثه متروپل تاکنون ۴۱ نفر از 
عزیزانی که در موقعیت بودند را از دست 
دادیم و ۴۷ نفر مصدوم هستند که ۲ نفر از 
آن ها در بیمارستان بستری هستند. گفته 
شد ۱۲۹ ساختمان ناایمن داریم، سوال شد 
چرا تاکنون اقدامی انجام نشده که فرصت 

پاسخگویی در آن برنامه مهیا نشد. 
 بقایی با نظریه کمیسیون پزشکی 
قانونی به علت بیماری باید خارج از زندان 
باشد و بر اساس تصمیم قضایی و مطابق 
قانون در مورد این فرد تصمیمی گرفته 
شده که موقت است و خبر آزادی وی هم 

تکذیب می شود. 
 اسفندیار رحیم مشایی از تاریخ ۱۳ 
آذرماه ۹۸ به دلیل فوت والده از زندان 
مرخصی گرفته است. این فرد ادعای بیماری 
داشت و دوبار به کمیسیون پزشکی مراجعه 
کرده و گفته توان کیفر حبس را ندارد ولی 
کمیسیون پزشکی تحمل توان این فرد 
جهت کیفر را تأیید کرده است و او باید به 

زندان برگردد. 
 در راستای تحقق مندرجات قانون 
جرم سیاسی، ریاست وقت قوه قضائیه 
در خرداد ۱۳۹۹ بخشنامه ای صادر کرد 
که در آن مندرجات قانون مجدد تاکید و 
تبیین شد. برگزاری این دادگاه ها باید با 
حضور هیات منصفه و علنی باشد مگر اینکه 
دستور به غیرعلنی بودن جلسات رسیدگی 

اعلام شود. 
 برای اجرای دقیق و مؤثر قانون حمایت 
از خانواده و جوانی جمعیت، رئیس قوه 
قضائیه دو جلسه خاص و یک جلسه فرعی 
برای این امر اختصاص داد و پیگیری این 
قانون به صورت جدی در حال انجام است. 
دستگاه هایی در جهت تحقق این قانون 
مسئول هستند و بعضی از دستگاه ها در 
قانون متکلف تنظیم برخی دستورالعمل ها 
هستند و برخی از دستگاه ها تکالیفی دارند 
که انجام ندادند و می توان مصداق ترک 

فعل شمرد. 
 پرونده شهید صیاد خدایی دارای ابعاد 
امنیتی است و این اطمینان را می دهیم که 
انتقام خون این شهید عزیز را می گیریم و 
با قاطعیت با مرتکبان این جنایت برخورد 
می کنیم. پرونده با جدیت در دادسرای 

تهران در حال پیگیری است. 
  در حوزه گرانفروشی از ابتدای سال 
۱۴۰۱ تا روز گذشته، بیش از ۴۷ هزار و ۲۰۰ 
فقره پرونده بوده که از این میزان ۴۲ هزار 
فقره مختومه شده است. بیش از ۸ میلیارد 
محکومیت برای متخلفین به دنبال داشته 
است. بیش از ۱۱ هزار فقره پرونده در ارتباط 
با کم فروشی وارد شده که بیش از ۱۰ هزار 
فقره پرونده مختومه شده و بیش از ۱۳ هزار 
میلیارد ریال محکومیت به دنبال داشته است. 
 قاتل دو طلبه در حرم مطهر رضوی 
به اعدام محکوم شد و وکیل او درخواست 
فرجام خواهی کرده است که پرونده به 

دیوان عالی رفته است. 

آرمان ملی - مطهره شفیعی: از هر فرصتی 
برای تخریب افرادی استفاده می کنند که 
مواضع متفاوت با خودشان دارند. روش کار 
این دلواپسان هم چنین است که شایعاتی را 
مطرح می کنند تا ذهن افکار عمومی را از واقعیت 
منحرف کنند و به سمتی ببرند که به اهداف 
خودشان نزدیک است. یکی از سوژه های تخریب 
این دلواپسان در این سال ها به محمدعلی نجفی 
و حسین فریدون مربوط است چنانکه هر از 
چندگاهی شایعه می کنند که آنها پیش ازپایان 
دوران محکومیت خودشان آزاد شده اند.  نکته 
جالب آنجاست که اشاره ای به حضور بقایی و 
مشایی در خارج زندان نمی کنند. بقایی شرایط 
حضور در زندان را ندارد و مشایی هم عدم توان  
تحمل حبس را مطرح کرد که مشخص شد 

اینگونه نیست و باید به زندان بازگردد.
 فریدون و نجفی در زندان 

 سخنگوی قوه قضائیه روز گذشته درباره 
اینکه پاسخ دادستانی به درخواست آزادی 
پیشین  شهردار  نجفی  محمدعلی  مشروط 
تهران چیست؟ گفت: نجفی در سال ۹۸ به 
اتهام قتل عمد و نگهداری اسلحه غیرمجاز 
بر اساس حکم شعبه ۹ دادگاه کیفری یک 
استان به ۶ سال و نیم حبس محکوم شد و 
تاریخ پایان حبس ایشان ۱۰ اردیبهشت ۱۴۰۳ 
است. اولیای دم نسبت به محکوم علیه مورد 
بحث رضایت دادند و در این مرحله از ۱۵روز 
مرخصی با رعایت مقررات استفاده کرده است. 
یک درخواست برای پابند الکترونیک و یک 
درخواست نسبت به آزادی مشروط ایشان 
داده که مرجع صاحب تصمیم نسبت به آزادی 
مشروط و پابند الکترونیک موافقت نکرده و در 

حال گذراندن ایام حبس است. مسعود ستایشی 
درباره آخرین وضعیت حسین فریدون گفت: 
آقای فریدون ایام حبسش خاتمه نیافته و خبر 
مربوط به پایان حبسش را تکذیب می کنیم. 
نیمی از جزای نقدی اش پرداخت نشده است. 
اتهام ایشان هم مشخص است و در ۲۴ مهر 
۹۸ به اوین معرفی شده و ۵ سال حبس و ۳۱۰ 
میلیارد ریال جزای نقدی و انفصال از خدمات 
دولتی محکومیت دارد. چند روز در مرخصی 
بود که مرتکب غیبت شده و قطعا اگر از غیبت 
نیاید از وثیقه ای که گذاشته استفاده می شود و 
اینکه آزاد شده است را رد می کنیم. سخنگوی 
قوه قضائیه لحظاتی بعد گفت: الان اطلاع دادند 
که آقای فریدون دیشب به زندان بازگشته است. 
 هدف از شایعه درباره فریدون چیست 
به طور طبیعی حسین فریدون و محمدعلی 
نجفی به سبب اقداماتی که داشتند باید دوران 
محکومیت خود را سپری کنند و آنچه قاضی 
برای آنها مقرر کرده عین قانون و لازم الاجراست 
اما ظاهرا برخی دلواپسان مدت هاست که 
مشغول بهره برداری از این موضوع هستند 
چنانکه در اتاق فکر خودشان به انتشار تصاویری 
می پردازند که نشان دهند فریدون در خارج 
زندان و درحال تفریح است یا مدعی می شوند 
او از مرخصی های طولانی مدت بهره می برد که 
هر بار با پاسخ نهادهای قضائی مواجه می شوند 
مانند فریدون. ۲۴ مهر ۹۸ که فریدون برای 
گذراندن دوران محکومیت به زندان رفت و پس 
از آن به مرخصی آمد که همین امر سبب شایعه 
سازی و تخریب دلواپسان شد. فارس نوشت: 
»برای پیگیری از این موضوع، یک مقام مسئول 
در قوه  قضائیه اعلام کرد، فریدون یک مرحله 

از سوی زندان پذیرش شد و قبل از تعطیلی به 
مرخصی رفت؛ در پیگیری های خبرنگار قضائی 
مشخص شد گویا به دلیل اینکه این متهم خود 
را به دادسرای مجری حکم معرفی کرده، روال 
عادی و مرسوم دادسرا انجام نشده است و وی 
توانسته به مرخصی برود. گویا از آنجا که فریدون 
با پای خودش به زندان رفته توانسته است که از 
تعطیلات پایان هفته استفاده کند.« در دی ماه 
سال گذشته بار دیگر شایعه ای درباره فریدون 
منتشر شد و این بار ادعای آزادی او را کردند 
که در پی انتشار برخی ادعاها درباره حسین 
فریدون در فضای مجازی، سرپرست دایره 
نظارت بر زندانیان اقتصادی و کارکنان دولت، 
درباره آخرین وضعیت این محکوم، گفت: 
حسین فریدون در زندان دوران محکومیت خود 
را سپری می کند. برخی هم مدعی شدند که 
حسین فریدون دارای سوئیتی مجهز در اوین 
است که رئیس زندان اوین با انتشار فیلمی که 
قبل از تاریخ انتشار فیلم های زندان اوین ضبط 
شده و مربوط به بندی است که ادعا شده اتاق 
اختصاصی حسین فریدون است، نوشت: کیفیت 
اخبار رسانه های مزدور را قضاوت کنید.  گفتنی 
است صبح روز ۲۶ تیر ۱۳۹۶ حسین فریدون 
به منظور تکمیل پرونده در شعبه بازپرسی 
دادسرای کارکنان دولت حضور یافت اما به خاطر 
نامناسب بودن حال عمومی توسط آمبولانس 
از دادسرا به بیمارستان منتقل شد. سپس عصر 
همان روز با تودیع وثیقه ۵۰ میلیارد تومانی 
آزاد شد. سرپرست مجتمع قضائی کارکنان 
دولت ۱۴ اردیبهشت ۱۳۹۸ خبر داد که حکم 
پرونده حسین فریدون صادر شده است. در 
۹ مهر ۱۳۹۸ سخنگوی قوه قضائیه اعلام کرد 

حسین فریدون به اتهام اخذ رشوه به ۵ سال 
حبس قطعی و رد مال به مبلغ ۳۱ میلیارد 
تومان محکوم شده است. در رأی نهایی دادگاه 
تجدیدنظر، حکم هفت سال حبس فریدون به 

پنج سال تقلیل یافته است. 
 مجوز آزادی نجفی صادر نشد

یکی از پرونده های سال ۹۸ پرونده قتل میترا 
استاد - همسر دوم محمدعلی نجفی-  شهردار 
سابق تهران بود که با رأی نهایی هیات عمومی 
دیوان عالی قتل میترا استاد، قتل عمد تشخیص 
داده شد. سال گذشته بود که وکیل نجفی در 
مورد آزادی مشروط شهردار اسبق تهران گفت: 
»آقای محمدعلی نجفی هنوز آزاد نشده است. 
بر اساس قانون اگر کسی یک سوم محکومیت 
را بگذراند می تواند تحت شرایطی درخواست 
آزادی مشروط داشته باشد اما باید مورد موافقت 
دادستان قرار گیرد.« او ادامه داد: »زندانی 
درخواست آزادی مشروط داشته است اما هنوز 
موافقتی نشده است. هر زندانی می تواند هر چند 
ماه یک بار تقاضای آزادی مشروط داشته باشد 
و اگر نپذیرند می تواند دوباره تقاضا دهد. ما باید 
این تقاضا را آنقدر تکرار کنیم تا به نتیجه برسد.« 
اما محمدعلی نجفی هم در زندان است و آزادی 
او کذب است. ۱۰ خرداد بود که وکیل مدافع 
محمدعلی نجفی شهردار پیشین تهران گفت: 
با درخواست آزادی مشروط موکلم از سوی 
دادستانی موافقت نشد. حمیدرضا گودرزی 
اظهار کرد: موکلم تاکنون سه بار درخواست 
آزادی مشروط داده است ولی دادستانی با آن 
موافقت نکرده است.  وی افزود: با توجه به اینکه 
موکلم بیش از نصف مجازات را گذرانده باید آزاد 

شود ولی چنین اتفاقی رخ نداده است. 

آرمان ملی- حمید شجاعی: تحرکات غربی ها به ویژه 
آمریکا و تروئیکای اروپایی در جهت تصویب قطعنامه ضد ایرانی 
چندی پیش از دور جدید نشست شورای حکام آژانس بین المللی 
انرژی اتمی شروع شد و با آغاز دور جدید این نشست در وین از 
روز دوشنبه این نوع تحرکات رسمیت یافته و غربی ها از همان 
روز اول بنای مخالفت با فعالیت  های هسته ای ایران را گذاشته اند 
و دستاویز خود را نیز همان گزارش رافائل گروسی مدیر کل 
آژانس قرار داده اند که گزارشی صد درصد ضد ایرانی و خلاف 
واقع بوده و بیشتر مطابق تمایلات صهیونیست ها و غربی ها 
تنظیم شده تا مبتنی بر واقعیت. چنانکه بسیاری بر این باورند که 
آژانس بین المللی انرژی اتمی به خودی خود استقلال لازم برای 
اظهار نظر و تصمیم گیری را ندارد و همواره تحت تاثیر فشارهای 
سیاسی از سوی قدرت های بزرگ غربی است و اگر هم نگاهی به 
گزارش  هایی که از سوی آژانس در دوره های گذشته نیز بیندازیم 
به وضوح درمی یابیم که نوع رویکرد آژانس چگونه است و به چه 
ترتیب است. نگاهی به اظهارات رافائل گروسی در نخستین روز 
نشست شورای حکام نشان می دهد که رویکرد شورای حکام 
در خصوص ایران به چه سمت و سویی است و از همین اکنون 
بسیاری از این مرحله که احتمال صدور قطعنامه علیه ایران چقدر 
است عبور کرده اند و اکثر تحلیل ها بر مدار نوع برخورد و واکنش 
ایران به رویکرد آژانس است. قدر مسلم هم تروئیکای اروپا و هم 
آمریکایی ها می دانند که با اصرار بر سیاست شکست خورده فشار 
حداکثری در جهت تسلیم یا راضی کردن ایران برای پذیرش 
خواسته  هایشان نه تنها به خواسته  هایشان نخواهند رسید بلکه 
صرفا اتلاف وقت و وقت کشی می کنند. لذا به نظر می رسد که 
غربی ها به جای اینکه به دنبال رفتارهای تحریک آمیز و غیر سازنده 
بروند باید شرایط را به نحوی پیش ببرند که با رفتارهای سازنده 
دریچه مذاکره را باز نگه دارند و با از سرگیری مذاکرات در وین 
به احیای برجام باشند. چرا که پیش گرفتن هر روندی جز این 

نتیجه ای جز خسارت برای طرفین در بر نخواهد داشت. 
 ارائه پیش نویس قطعنامه

خبرگزاری فرانسه گزارش داد، پیش نویس قطعنامه علیه ایران 
به شورای حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی ارائه شده است. 

خبرگزاری فرانسه به نقل از دیپلمات ها در خبری فوری گزارش 
داد که پیش نویس قطعنامه انگلیس، فرانسه، آلمان و آمریکا علیه 
ایران امروز )سه شنبه( به نشست شورای حکام آژانس بین المللی 
انرژی اتمی ارائه شده است. نشست فصلی شورای حکام آژانس 
روز دوشنبه در وین، مقر این سازمان آغاز شده است که ایران، 
اوکراین، موضوعات پادمانی، اجرای پادمان ها در کره شمالی و 
همکاری های فنی از موضوعات مورد اصلی در این دور از نشست 
خواهد بود. خبرگزاری رویترز هفته گذشته در گزارشی اعلام کرد 
که آمریکا و تروئیکای اروپا پیش نویس قطعنامه ای را برای ارائه 
به نشست آتی شورای حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی تهیه 
کرده اند که از ایران درخواست می کند به سوالات پادمانی آژانس 
فورا پاسخ دهد. بنا بر گزارش رویترز، پیش نویس این قطعنامه از 
ایران می خواهد به سوالات باقی مانده آژانس درباره ذرات اورانیوم 
پیدا شده در سه مکان هسته ای توضیح دهد. در پیش نویس این 
قطعنامه آمده است: شورای حکام از ایران می خواهد که هرچه 
فوری برای اجرای تعهدات قانونی اش اقدام و بدون اتلاف وقت 
به پیشنهاد مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی برای همکاری 
بیشتر جهت شفاف سازی و حل وفصل مسائل باقی مانده پادمانی 

عمل کند. 
 آژانس نقش مستقل ندارد

دبیر ستاد حقوق بشر درباره گزارش منفی گروسی و 
پیش نویس قطعنامه سه کشور اروپایی علیه کشورمان، اظهار 
داشت: مطلع هستید که آژانس نزدیک به ۳ سال است که در 
هر نشست شورای حکام، دو گزارش به شورا ارائه می کند؛ یک 
گزارش درباره راستی آزمایی اجرای تعهدات برجامی و یک 
گزارش درمورد بحث پادمان »ان.پی.تی« جمهوری اسلامی ایران. 
کاظم غریب آبادی گفت: بحث چالش برانگیزی که مطرح شده، 
گزارش دوم آژانس است که ناظر بر مباحث پادمانی است. آژانس 
ادعا کرده بود اسنادی دارد که نشان دهنده فعالیت مرتبط با مواد 
هسته ای در برخی اماکن انجام شده و از ایران خواست با آژانس 
همکاری و موضوع را روشن کند. جمهوری اسلامی ایران نیز با 
حسن نیت و بر مبنای شفافیت، با آژانس همکاری کرد. به دنبال 
نمونه برداری هایی که انجام شد، مقادیر ناچیزی ذرات هسته ای 

در یکی دو مکان نشان داده شد و متعاقبا ایران توضیحات لازم 
و مکفی را هم به آژانس ارائه کرد. نماینده دائم سابق ایران نزد 
سازمان های بین المللی در وین افزود: اینکه آژانس این موضوع را 
به عنوان یک موضوع برجسته و مهم در دستور کار خودش قرار 
داده، از نظر من دو دلیل اساسی دارد؛ یک دلیل فشارهای سیاسی 
است که بر آژانس همواره وارد شده که مشخصا این فشارها 
از جانب آمریکا، برخی کشورهای غربی و رژیم صهیونیستی 
است. درواقع، سه طیف را در برمی گیرد؛ یک طیف که همیشه 
با جمهوری اسلامی و مردم ایران سر عناد داشته؛ یک طیف که 
خودش در برجام بدهکار ایران است به دلیل عدم اجرای اقدامات 
و تعهداتش تحت برجام؛ و یک طیف هم که رژیم صهیونیستی 
است که دارای سلاح های هسته ای است و عضو ان.پی.تی هم 
نیست. این کارشناس ارشد حوزه هسته ای سیاسی بودن رویکرد 
مدیر کل آژانس بین المللی انرژی اتمی را دلیل دیگر این موضوع 
بیان کرد و ابراز داشت: آقای گروسی تمایلات شدید سیاسی دارد 
و نمی توان آن را نفی کرد. گزارش های تمامی مدیران کل آژانس 
تحت تاثیر فشارهای سیاسی بوده، ولی بخشی از مواضع آژانس 
به خاطر رویکردهای سیاسی مدیران کل آژانس نیز است. معاون 
امور بین الملل قوه قضائیه بیان کرد: آژانس نقش مستقل ندارد. 
اگر فشار سیاسی به آژانس وارد نمی شد، امکان حل و فصل موضوع 
میان ایران و آژانس بسیار بالا بود، چون توضیحات ما از نظر فنی 
و علمی در مورد این مکان ها معتبر است. قطعنامه های آژانس از 
بعد حقوقی جنبه لازم الاجرایی ندارد حتی اگر به تصویب برسد. 

  واکنش روسیه 
نماینده روسیه در سازمان های بین المللی در وین در پی ارائه 
پیش نویس قطعنامه ای درباره ایران توسط آمریکا، انگلیس، فرانسه 
و آلمان به شورای حکام درباره حل و فصل مسائل پادمانی ایران، 
رویکرد این کشورها را نسبت به این موضوع، تردیدآمیز تلقی کرد. 
میخائیل اولیانوف، در صفحه توییترش نوشت: شرکای غربی 
مذاکرات وین درباره احیای برجام، پیش نویس قطعنامه ای را برای 
بررسی و تصویب به شورای حکام ارائه داده اند. آن ها به دلایلی 
نامعلوم بر این باورند که یک قطعنامه بهترین راه برای پرداختن به 

مسائل پادمانی است. این بسیار جای تردید دارد. 

 از ابتدای انقلاب تاکنون وحدت رمز وحدت کشور عنوان شده 
است. یک نماینده مجلس با بیان اینکه باید برای حل مشکلات 
مردم همه توانمان را به کار بگیریم، گفت: بخش زیادی از ایجاد 
امید به مسئولان نظام برمی گردد. مسئولان سه قوه و سایر 
دستگاه ها باید تلاش کنند تا مشکلات مردم را حل کنند. رهبری 
بارها فرموده اند که مشکلات ما حل شدنی است و ما نیازمند 
خارج از کشور نیستیم. شرط وقوع این مهم اما سنجش دقیق 
منابع داخلی کشور و تلاش با برنامه و هدفمند برای رسیدن به 
اهداف است. مسئولان باید از نیروهای جوانِ دانشمندِ حزب اللهی 
استفاده کنند. محمد رشیدی تأکید کرد: مردم هم باید به 
مسئولان اعتماد کنند. مردم باید نقشه های دشمن که موجب 
ناامیدی می شود را تشخیص دهند. بعضی سخنرانی ها، تحلیل ها 
و نوشته ها ناامیدی ایجاد می کند. مشکلات در کشور وجود دارد 
اما این مشکلات نباید به گونه ای بیان شود که ناامیدی تزریق کند. 

 
بخش زیادی از ایجاد 

امید در مردم به مسئولان 
نظام برمی گردد

  دعایی 
 به دنبال 

جذب افراد بود

  
  لازمه پذیرش 

 گفت وگو
 دگرپذیری است

این روزها برای رسیدن به پیشرفت و وحدت بیش از همه 
به وحدت نیاز داریم.  دبیر کل جزب اتحاد گفت: به نظر من 
عدم پذیرش گفت وگو یکی از فرصت سوزی هایی بوده که در 
این سال ها اتفاق افتاده. چرا گفت وگو اتفاق نمی افتد؟ چون 
لازمه پذیرش گفت وگو، دگرپذیری است. آذر منصوری افزود: 
شما تا دیگری و نقدها و برنامه هایش را نپذیری، با او حاضر 
به گفت وگو نمی شوی. در دوره اصلاحات آقای خاتمی بحث 
گفت وگوی تمدن ها را مطرح کرد و در جهان سالی به این نام 
تصویب شد. اینها لازمه گفت وگو است و این گفت وگو تا اتفاق 
نیفتد، مشکلات کشور حل نمی شود. ما در برجام و ماجرای 
FATF این ظرفیت را داشتیم که از مناسبات جهانی برای بهبود 
اقتصاد کشور استفاده کنیم. . دبیرکل حزب اتحاد ملی گفت: در 
برنامه ای که برای انتخابات ۱۴۰۰ نوشتیم، گفتیم دولت توانا در 

کنار جامعه قدرتمند، معنا پیدا می کند. 

»اعتدال« برازنده ترین تعریف در وصف مرحوم دعایی است. 
فعال سیاسی اصلاح طلب در پاسخ به سوالی مبنی بر این که 
فقدان چنین افرادی در فضای سیاسی کشور چه میزان به چشم 
می آید، بیان کرد: حضور آقای دعایی در عرصه مطبوعات قوی تر 
از سایر عرصه ها بود اگر کسی از دنیا می رفت و شخصی حاضر 
نمی شد برایش نماز بخواند آقای دعایی برای او نماز می خواند. 
حجت الاسلام سید محمدتقی فاضل میبدی افرود: مرحوم 
دعایی تواضع بسیار کم نظیری داشتند رفتار و منشی که آقای 
دعایی داشت جزو ذات شان بود و نمی شود گفت آن را به دیگری 
انتقال داد. شاید بتوان پاره ای از ویژگی ایشان را فراگرفت و در 
عرصه مطبوعات ترویج کرد، این که انسان تحمل داشته باشد، 
جزم اندیش نباشد، نگاهش به دور باشد و افق را بسیار باز ببیند.  
باید گفت آقای دعایی درست عکس این رفتار را انجام می داد و به 

دنبال جذب افراد بود تا مخالف خودش را به موافق تبدیل کند. 

 »آرمان ملی« تحولات پیرامون نشست شورای حکام آژانس را بررسی می کند

پیش نویس قطعنامه ضد ایرانی رفت شورای حکام؛ تا بعد 
    پیش نویس قطعنامه ضد ایرانی به شورای حکام ارائه شد

 علی بیگدلی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 
پرونده ایران به شورای امنیت نمی رود
 قطر به دنبال آرام کردن فضای شورای حکام است

علیـرضـا  ملی-  آرمــان 
پورحسین: جلسه شورای حکام 
در خصوص ایران به یکی از مهم ترین 
مباحث عرصه بین الملل در روزهای 
اخیر بدل شده است. در این خصوص چهارشنبه شب 
یا پنجشنبه صبح درباره پیش  نویس قطعنامه ارائه 
شده به شورای حکام، توسط آمریکا، آلمان، فرانسه 
و انگلیس رأی گیری خواهد شد. در این میان طبق 
برخی شنیده ها، لحن این پیش  نویس ملایم است و 
در آن هیچ اشاره  ای به ارجاع موضوع به شورای امنیت 
سازمان ملل نشده است. پیش  نویس قطعنامه انگلیس، 
فرانسه، آلمان و آمریکا علیه ایران سه شنبه به نشست 
شورای حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی ارائه شده 
است. نشست فصلی شورای حکام آژانس بین المللی 
انرژی اتمی روز دوشنبه در وین، مقر این سازمان 
آغاز شده است که ایران، اوکراین، موضوعات پادمانی، 
اجرای پادمان ها در کره شمالی و همکاری  های فنی از 
موضوعات مورد اصلی در این دور از نشست خواهد بود. 
این در حالی است که وزیرخارجه قطر بار دیگر تاکید 
کرده است که برجام تمام نشده و همچنان می توان 
در مسیر احیای آن گام برداشت. در راستای بررسی 
این مساله »آرمان ملی« گفت وگویی با علی بیگدلی، 
تحلیلگر ارشد مسائل روابط خارجی داشته است که 

در ادامه می خوانید: 
 صحبت های وزیرخارجه قطر در خصوص 
اینکه برجام هنوز شکست نخورده و تلاش 
می کنند تا راهی دیپلماسی در این خصوص ایجاد 

کنند، با چه اهدافی مطرح شده است؟
مسئولان قطری در هفته های اخیر تلاش های زیادی 
کرده اند تا برجام احیا شود و بتوانند اختلافات میان 
ایران و آمریکا را کاهش دهند اما تاکنون موفق نبوده اند. 
مشخصا در برهه ای از زمان قرار گرفته ایم که طرفین 
حاضر نیستند از مواضع خود کوتاه بیایند و به همین 
علت کار برای قطر در خصوص میانجیگری سخت 
خواهد بود. در چنین شرایطی این اظهارات مسئولان 
قطری با هدف آرام کردن فضای جلسه شورای حکام 
است تا اتفاق خاصی در این جلسات رخ ندهد. احتمالا 
امروز یا فردا در خصوص پرونده ایران رأی گیری می شود 
و به نظر می رسد که یک قطعنامه نیز علیه ایران صادر 
خواهد شد. در این قطعنامه به ایران صرفا اخطار داده 
می شود زیرا غرب نیز نمی خواهد پنجره مذاکرات 
با ایران بسته شود و همچنان تمایل دارد تا از طریق 
دیپلماسی مسائل خود را با ایران حل و فصل کند. همه 
چیز به نحوی پس از جلسه شورای حکام بار دیگر آغاز 
خواهد شد و اگر در ماه های آتی بار دیگر توافق صورت 
نگیرد،  شاید تحرکات سیاسی غربی ها علیه ایران بیشتر 
شود. قطر در هفته های اخیر همواره به دنبال آرام کردن 
شرایط بوده و شاید در این خصوص نیز مشورتی با 
مقامات ایرانی داشته و پس از آن اظهارنظر کرده باشند. 
باید توجه داشت که قطر جزو معدود کشورهایی است که 
هم مورد اعتماد ایران است و هم مورد اعتماد آمریکاست 
و در این خصوص معمولا وارد عرصه می شود. باید توجه 
داشت که اگر کشورهای دیگر نیز بخواهند ایران را  
محکوم کنند، ایران نیز ابزاری در اختیار دارد که یکی از 
آن ها غنی سازی فراتر از ۶۰ درصد است و نسل ششم 
سانتریفیوژها را نصب کند. با این وجود ایران نیز تمایل 

دارد تا از مسیر دیپلماسی مسائل حل و فصل شود. 
 بایدن جهت تشدید فشارها به ایران به 

منطقه خاورمیانه سفر می کند؟
باید توجه داشت که بایدن جهت پیروزی در انتخابات 
و موفقیت دموکرات ها به مواردی نیاز دارد که یکی از 
آن ها حل بحران اوکراین است. مشخصا مساله اوکراین 
برای آمریکا مهم تر از مساله برجام است و تلاش خواهند 
کرد تا در ابتدا آن موضوع را حل و فصل کنند. سفر بایدن 
به منطقه نیز نشان می دهد که به نحوی پس از موضوع 
اوکراین، مساله خاورمیانه نیز برای دولت بایدن اهمیت 
دارد و به نحوی به دنبال یک هماهنگی هستند تا با 
مدیریت عرصه بتوانند از جنبه های انتخاباتی آن نیز 
استفاده کنند. شرایط دولت بایدن نیز مطلوب نیست 
و نمی خواهد وقت خود را معطوف به حل مساله برجام 
کند بلکه می خواهد مسائلی که بیشتر بر انتخابات ایالات 

متحده آمریکا تاثیر دارد را زودتر حل و فصل کند. 
 تا چه میزان احتمال دارد پرونده ایران به 

شورای امنیت سازمان ملل ارجاع داده شود؟
اگر بنا به صدور قطعنامه باشد، یک قطعنامه اخطاری 
خواهد بود، نه تنبیهی. سفر رافائل گروسی به تل  آویو 
سفر مهمی بود. اگر چه هنوز به صورت دقیق معلوم 
نیست که او چرا و با چه هدفی به این سفر رفته اما انجام 
این سفر نشان می دهد که سیاست هماهنگی علیه ایران 
شکل گرفته و امید چندانی به احیای برجام نیست. 
باید توجه داشت که در صورت عدم احیای برجام ما 
با واکنش  های بسیاری مواجه می شویم. ایران هم اگر 
بخواهد دست به واکنش بزند باید غنی  سازی را افزایش 
دهد. لذا شرایط خیلی سخت است و باید هوشمندانه 
گام برداشت. باید توجه داشت که نمی توان مانع روند 
دیپلماتیک در جهان شد بلکه باید توجه داشت که چه 
اقدامی در حال رخ دادن است و متناسب با آن نیز رفتار 
کرد. گروسی به تل آویو رفت تا اسنادی از اسرائیلی ها 
دریافت کند و مشخصا این یک پیام برای ایران است. 
در این میان به نظر می رسد که شورای حکام قطعنامه 
تنبیهی علیه ایران صادر نکند بلکه یک قطعنامه 
اخطاری علیه ایران بدهد تا موضوع در ماه سپتامبر بار 
دیگر مورد بررسی قرار گیرد که شورای حکام جلسه 
دیگری دارد. اگر ما به همین روال پیش برویم در آن 
نشست سپتامبر به احتمال زیاد قطعنامه تنبیهی علیه 
ایران صادر می شود که آن قطعنامه می  تواند پرونده ما 
را به شورای امنیت ببرد اما در حال حاضر چنین چیزی 
مطرح نیست و پرونده ایران به شورای امنیت نمی رود. 

دلواپسان چه هدفی از طرح شایعه آزادی دارند؟

نگران نباشید، فریدون و نجفی در زندان هستند
     بقایی اما بیرون است!


